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«Progräsnni on lütüke, selge ja  täpne teadaanne kõigest: sel
lest, mida partei" taotleb ja  mille eest võitleb.»

(V. I. Lenin. Kehvtälurahvalel)

19. ^ajandi revolutsioonilise 
tegevuse kogemustele • tugine
des kirjutas Fr. Engels, et töö
lisklassi partei programm muu
tub partei enese arengu ja -olun. 
korra.muuiu seoses. Olu
line,, ja,, vajalik on . seejuures 
nende .teoreetiliste . ja poliiti
liste. . ^ÜiSjgisukohtade • ..järjepi
devus, millest partei oma juh
tivas \tegjyüjs$s lähtub. Ka 
Nõukogude Liidu Kommunist
liku Partei n i programmi uue 
redaktsiõpni projekti; koosta
mise aiuseks .■ oh _ marksistlik- 
lehinliku .teooria, strateegia ja 
taktika põhitõed. NLKP Kesk
komitee 1935. aasta .'.oktoobri- 
pleenumil rõhutas peasekretär 
M. Gorbatšovi «KLKP-1 ei oleks 
niivõrd kõrget , autoriteeti üle
maailmses kommunistlikus' lii
kumises ja nõukogude, rahval 
niisugust .usaldust, kui ta- suh
tuks vajaliku vastutustundeta 
omaenda teoreetilistesse järel
dustesse. jä poliitilistesse hin
nangutesse.»

Teoses. «Mis on . «rahyasõb- 
rad» ja ,kuidas nad võitlevad 
sotsiaaldemokraatia vahtu» pi
das Y.. Ii Lenin võimalikuks 
töölisklassi juhtimisel toimuvat 
revolutsiooni,, «kui .tema ."ees
rindlikud esindajad omandavad 
teadusliku sotsialismi ideed,, 
idee vette töölise, ajaloolisest 
osast, kui need ideed saavad, 
laialdane . leviku ja tööliste hul
gas. arutatakse tugevad organi
satsioonid, kes müüdavad töö
liste praeguse üksikult peeta
va ipajändTisliku i soja teadli
kuks klassivõitluseks.»

Venemaa proletariaadi klassi- 
yõitlpse põhiülesanded _ ja ees
margid — isevalitsuse kukuta
mine f ja, poliitiliste vabaduste 
kätteye îtmine, seejärel aga ko
danluse võimu kukutamine ja 
proletariaadi diktatuuri kehtes- 
tainise kaudu sotsialismi ehi
tamisele asumine, leidsid fik
seerimist, VSDTP esimeses pro
grammis 1903. aastal.

Venemaa paljurahvuselise 
proletariaadi võitlus tõi Suure 
Sotsialistliku Oktoobrirevolut
siooni võidu tulemusena VSDTP 
esmakordselt maailmas püsi- 
võimu juurde, pannes talle 
sellega ka vastutusrikka üles
ande ölla teerajajaks uue, eks- 
pluateerimisvaba ühiskonna

loomisel. See eeldas ka par- 
Leiprogrammi konkretiseerimist 
ja vastavusse viimist uute. 
ülesannetega. Seda tegigi par
tei V III kongress 1919. aastal. 
Üleminek kapitalismilt sotsia
lismile eeldab ulatuslikke üm
berkorraldusi majanduse, ideo
loogia ja poliitika valdkonnas. 
Siia lisanduvad ülesanded rah
vahariduse, usuliste vahekor
dade, rahvatervishoiu, sotsiaal
hoolduse jt. aladelt. Erinevus 
I programmiga võrreldes ejn 
ainult rõhuasetuses. Kui I pro
grammis kandus’* see prole
taarse revolutsiooni ettevalmis
tamisele ja läbiviimisele> siis- 
nüüd on põhiline sotsialismi 
ehitamise ülesanne.

Partei II programm oli vii
mane, mis võeti vastu V. I. Le,- 
hini eluajal. Aega programmi 
vastuvõtmisest kuni • aktiivse 
tegevuse lõpuni 1923;*»asta jaa
nuaris kasutas Lenin pro- 
^rammiliste . ülesannete teoree
tiliseks läbitöötamiseks ja prak
tiliste meetmete viimistlemi
seks;. V. I. Lenini sotsialistliku 
ühiskonna ülesehitamise plaan 
rikastub sel ajal tunduvalt. 
Majanduse valdkonnas koon
dub põhiline tähelepanu in
dustrialiseerimisele, kollektivi
seerimisele, täiustub abinõude 
ring, mis on ette nähtud plaa
nimajandusele üleminekuks, 
siirdumine uuele majanduspo
liitikale tõstab otsekohe kau
banduse osatähtsust. Ideoloogia 
ja kultuuritöö valdkond eeldab 
sotsialistliku kultuuri loomist, 
kõige pakilisem on aga kirja
oskamatuse likvideerimine, la
hendamist vajavad probleemid, 
mis on seotud rahvahulkade 
ideelis-poliitilise ühtsuse ku
jundamisega, päevakorral ön 
kaadriküsimus. Eriti palju tä
helepanu osutab Lenini riigi
aparaadi töö pärandamisele.

Leninlikest ideedest lähtuvalt 
saavutas partei märkimisväär
set edu. III programmi vastu
võtmise ajaks 1961. a. oli sot
sialism meie maal võitnud 
täielikult ja lõplikult, oli välja 
kujunenud sotsialistlik maa- 
ilmasüsteem. Praeguseks Ori 
III programmi vastuvõtmisest 
möödunud peaaegu veerand 
sajandit. Need aastakümned on 
andnud uusi koeremusi hing

püstitanud uusi vajadusi. Seo
ses sellega esitas meie partei 
üldrahvalikule arutelule III 
programmi uue redaktsiooni 
projekti. Projekt on säilitanud 
leninliku plaani põhi valdkon
nad. Nende raamides kavanda
takse nõukogude ühiskonna 
jõudmine uutele rajajoontele, 
sellisele kvalitatiivselt uuele 
seisukohale, .nagu seda kavan
das Lenin;: Seejuures rõhutab 
uus redaktsioon, et «rahvus
vahelises ulatuses on praktikas 
järele proovitud uue ühiskon
di a ehitamise' märksistlik-ienih- 
lik teooria, sotsialism on kind
lustunud maailma tohututel 
aladel, terve rühma riikide 
näite varal on ilmekalt kinni
tust leidnud tema vaieldama
tud eelised, kommunistliku tsi
vilisatsiooni rajamise: teed sam
muvad sajad miljonid inime
sed,»

Sotsialismi ehitamise rahvus
vahelises praktikas on kinni
tust leidnud ka 191.9, a. VKP 
II programmi vastuyõtmise Ju-, 
hui H. PöÖgeimänhi poolt 
avaldatud järgmised mõtted: 
«Uue korra teerajamisel tuleb 
•‘•ihte ajada seni puutumata 
põlises tihnikus. Iga uut sam
mu tuleb tegelikult katsuda ja 
kaaluda. Tegelik elu näitab, mis 
sehma jääb, mis kõrvale tuleb 
heita . . . Nagu VK? * etna ko
dus,. Venemaal, valitseva- ühis
kondlikkude jõudude vahekor
raga rehkendama pidi, nii tu
leb, seda ka teisal teha —  k o 
h a l i k k u d e  oludega rehken
dades ... Üksikasjalised sam
mud tuleb igal pool i ... koha
likke tingimusi silmas pidades 
välja töötada. Ainult väljatöö
tamise viis jääb ühiseks terve
le marksistlikule ilmale. Ja 
selles mõttes jääb VKP pro
gramm kahtlemata eeskujuks 
ka teistes oludes.»

Sotsialismi ehitamise tänas
tegi ülesannete lahendamisel ei 
tohi unustada V. I. Lenini 
«Kirjas Ameerika töölistele» 
(1918) välja Öeldud põhimõtte
lisi tõdesid: « . . .  e s i m e s t
k o r d a  ehitab uut elu mitte 
vähemus. S. vaid,. .  töörahva 
määratu enamus ise, kes la
hendab oma k o g e m u s t e  
n a j a 1 sotsialistliku organisee
rimistöö kõige raskemaid kü
simusi ... ainult... vigade 
k a u d u  Õ p i v a d  töölised ja 
talupojad ehitama uut elu,
., j. ainult nii murravad nad 
endile teed üle. tuhandete ta
kistuste võidukale sotsialis
mile.»

LEILI MÖLDRE,
NLKP ajaloo kateedri dotsent

25.—29. jaanuarini olid meie instituudi a/ü komiteel 
külalised Drezdehi F. Liszti nim; Transpordi- ja Sideinsti- 
tuudiht. Füüsikadoktor Wilfried HEIMKE on oma instituudi! 
a/ü komitee aseesimees ja majandusdoktor Dieter PREUSS: 
välissuhete komisjoni esimees. D. Preufi on ka oma insti
tuudi ajalehe toimetaja. TPI-s olid mõlemad teist korda.

D. Preufi: «Meie instituut on. teie omast tunduvalt väik
sem. Üliõpilasi on meil 3200, Õppejöudewteenisitujäid 130Ö',. 
500 teaduslikku töötajat, sealhulgas 140 professorit ja: 
dotsenti.»

•W. Heimke: «Instituudil on kolm põhisuunda: tehniline,', 
tehnoloogiline ja majanduslik. Eraldi tegeleme maanteede,, 
raudteede ehitamise ja raudteetranspordi konstrueerimi
sega, transpordi ja side küberneetikaga. Transpordi proble
maatika hõlmab instituudi tööd kuni transpordi reguleeri
miseni riiklikul tasemel. Eraldi tegeleme transpordiohutuse- 
probleemidega.»

D. Preufi: «Teie instituudis meeldib töörahu ja töömee
leolu.»

, W. Heimke: «Kaasaegse tehnika taustal pole teil unus
tatud ka inimest. Üliõpilastes võrreldes meie omadega küll 
mingit erinevust ei ole märganud.»

D. Preufi: «Oleme teil külas tegelikult sellepärast, et, 
mitte ainult meie, vaid ka meie kolleegid saaksid teie ins
tituudiga tutvuda.»

W. Heimke: Ja ise tahaks ka tagasi tulla. Kui loodus ilus; 
ja ööd valged.»

TPI a/ü komitee esjmees M. LINK: «Drezdeni instituu
diga seovad meid mitmeaastased sidemed, oleme vaheta
nud delegatsioone, kohtunud. Aeg on tõsta suhted uuele 
tasemele. Selle kohtumise eesmärgiks oligi koostöösuhete» 
välj atöötamine.»

PARTEI
KOMITEES

LIIKLUSKOMISJONI 
TÖÖST TPI-s

Parteikomitee, kuulanud ära 
TPI. liikluskomisjoni esimehe 
kommunist R. Sillati ettekande 
ja . sellele järgnenud sõnavõtud, 
märgib.. järgmist:

TPI liiikluskomisjön on 
1985. a. töötanud TPI õppe
prorektori poolt kinnitatud ja 
TPI Parteikomitee pöolt heaks
kiidetud tööplaani järgi ja on 
selle täitnud. Plaanijärgsetele 
üritustele lisaks on TPI liik- 
luskomisjon viinud läbi või 
algatanud ka täiendavaid üri
tusi. ENSV MN j. a. liiklusko
misjoni poolt ettenähtud nelja- 
thnnilised jalakäijate fiiklus- 
õppused on TPI-s läbi viidud. 
Aasta jooksul on rahuldavalt 
töötanud ka TPI ühiskondlike 
autoinspektorite grupp ja  
«Automi» algorganisatsioon.

Samal ajal ei; saa aga TPI 
üliõpilaste ja .tõotajate liiklüs- 
distsipliiniga veel sugugi rahul 
olla. Kasvanud on viimastel 
aastatel liikluseeskirjade rikku
jate TPI üliõpilaste ja tööta
jate arv — 1985. ä. iuba 270-ni. 
See on seostatav vähese liik- 
lustööga allasutustes ja teadus
kondades. Vähe on teaduskon
dade poolt tehtud ka liiklus
olukorra avalikustamiseks. Vii
mise kahe aasta jooksul 
on oma teaduskonna liik- 
lüsolukorda ja -kasvatust tut

vustanud -^Tallinna Polütehni- 
ku» kaudu vaid keemiateadus
kond, ühel korral. Erilist mu
ret tekitab aga liiklusvahendi 
purjuspäi juhtimiste arvu 
kasv (1985. a. 14 korral). Vaa
tamata üleastumiste ühiskonna
ohtlikkusele ilmutatakse pur
jus juhtide suhtes ikka veel 
üleliigset liberaalsust,

O T S U S T A T I :

+  Lugeda xt*i liiKiusKomisjo- 
ni 1985. a. töö rahuldavaks. 

^  Lähtudes ülaltoodud arvu
dest lugeda teaduskondade

ja allasutuste liiklusalast 
tööd mitteküllaldaseks.

♦  Lugeda vajalikuks, et tea 
duskonnad vähemalt k o rd  
aastas tutvustaksid «T a llin 
na Polütehniku» kaudu tea 
duskonnas tehtavat ü ik ln s -  
tööd, teaduskonna liiklusölu- 
korda ja olulisemaid li ik 
luseeskirjade rikkumisi.

♦  Lugeda liiklusvahendi ju h 
timine purjus olekus ü hek s  
raskemaks joomisega seotuet 
seadustest üleastumiseks, m i î 
vajab kõige rangemat k aris 
tust ja/ avalikkti huk k a - 
mõistu.



H I I U 
M A A L

Uus aasta, ORO rahuaasta 
esim ene kuu.

Tähtsus järjestikuliselt peab 
kuu teistpidi pöörama, sest 
kaalukaim  sündmus oli päris 
kuu lõpus, üks päev järgmi- 
seski. 31. jaanuar — 1. veeb
ruar toimunud EKP XIX kong
ress ilm estas kogu kuud, hak
kab ilmestama kogu aastat, 
uut viisaastakut. Lõppsõnas 
ütles EKP Keskkom itee sekre- 

. tär Karl Vaino: «Niisugune
konstruktiivne ja  asjalik suh
tumine, printsipiaalne, kriiti
line ja. enesekriitiline hinnang 
tehtule näitab, et kommunis
mid mõistavad õigesti ülesan
deid, mida partei on seadnud 
teaduslik-tehnilise progressi 
ning meie maa sotsiaalse ja  
majandusliku arengu kiiren
dam ise alal. Nüüd on asi sel
les, et täita need ülesanded 
täies ulatuses ja  parimal vii
sil.» '

Kuu keskpaika. 13. jaanuar
oli,, väga tähtis päev meie 
instituudile. NSV Liidu Ülem
nõukogu Presiidiumi seadlu
sega: autasustati Tallinna
Polütehnilist Instituuti Töö-i 
punalipu ordeniga. Rektor 
akadeem ik Boris Tamm: 

«KÕrge üleliiduline autasu 
tähendab eelkõige suurt üld
rahvalikku tunnustusi, aga 
sam al ajal ka suurt kohustust 
rahva ees. Kohustust tuita 
om a ülesandeid senisest veel
g i paremini.»

Ja  ongi kuu algus. Sessi- 
aeg. Asjalik ja töömeeleoluli- 
ne. Meie toimetuse päevaraa
matust leian pressiklubilase 
märkmed: «Kurat! Ma pole
ühekski examiks nii õppinud 
nagu selleks! Ja  kui ma tna- 
ximaalset nüüd ei saa .. .»  
Veidi allpool: «Ja ma sain- 
giiiiii!!!!» Ja  lõpuks: «Hr.
professor pani viie ära. Mis 
siis, et 4t. aega läks. Sess 
on . läbi! SESS ON LÄBI!» 
Emotsioonid segatud teadmis
te ahmimisega. Pingestatud 
tudengiaeg. Paneb palju pai
ka. Annab palju üle aru pi
dada.

Ja  hurraa, koolivaheaeg! 
Puhkust, rahu, vitamiine. Kes 
järg is kino «Mine ja  vaata» 
kutset, kes käis draämateat- 
ris «Naisi» vaatamas. Kes 
valmistus suusamaratoniks. 
Käisin kah suusatamas. Üle 
pika aja. Või mis suusatami
ne see ikka on, kui isegi väi
kesed  poisiktuiid uisusammul 
m ööda tuiskavad. Sättisin ka 
om a suuski seda ja  teistpidi, 
kuid lõpptulemusena otsusta
sin ka seda, kõrvaltvaatajale 
im elihtsana tunduvat liuglei 
mist peab kõigepealt õ p p i  
m a. Nagu kõike siin elus.

J a  ring ongi täis. Et oma 
kohustused alati täita täies 
ulatuses ja  parimal vitsil, 
peab õppima vastutustundega 
tänase ja  homse ees. K õikjal 
ja  eriti meie instituudis, sest 

.on ju saabum as TPI viie- 
■ kümnes aastapäev. Juba sel 
aastat.

S aig i jaanuar läbi. Keera
me ta lõpuks üheks suureks 
lum epalliks ja  sihime tutta
vat mütsiiuüi. Talvekuu!

TIINA ■TAMMER

Hiiumaa oli pressiklubi plaanides juba ammust
ilma. Ikka ja jälle pole sellest sõidust midagi välja 
tulnud. Üks kord olime juba Rohukülas, kusjuures 
tookordsed pressiklubiiased Ivo, Ilmi ja Toomas oota
sid meid teispool merd, aga jah .. . ilm ei sobinud 
praamile. Sellest on juba kaks aastat tagasi ning 
Rohuküla— Heltermaa liinil uued praamid, võimsad 
ja mugavad ning nüüd saime üle. See «nüüd» oli 
küll detsembris, aga mis sest. Allpool tulevad lood 
peaksid ikkagi huvi pakkuma.

Hiiumaale, teadagi, pole kerge pääseda, seepärast 
püüdsimegi kahe päeva jooksul saada maksimaalse 
rakenduse. See ka õnnestus, mis sest, et erinesime 
kohalikest rahulikest ja väärikatest elanikest tundu
valt. Oma rutakuse, tormlemise ja linlikkusega.

Igal kohal oma mõisted ja vasted. Hiiumaale 
sobiks vast need: rahu, tasakaalukus, austus ja
armastus oma saare vastu, inimeselähedus, usaldus- 
likkus. Pidevas Tallinna trampimises kipuvad need 
sõnad ära unumagi ,nii et Hiiumaa sõit nihutas sees
miselt ühtteist segi (või õigele paigale). Eriti seda, et 
ei tohi unustada — su kõrval on inimesed, mööda- 
elamist ei tohi olla.

Käimata jäi vaid Kärdla Keskkoolis. Kütteavarii. 
Ja koolilapsed said vaba päeva. TPI-d tutvustavad 
brošüürid jätsime Ivole, kes lubas need hiljem koo
lis laiali jagada.

Ja loomulikult: AITÄH VÕÕRUSTAJATELE/

ESMAKORDSELT
H IIU M A A L E .. .

. . .  juhtusin tänu pressiklubi 
komandeeringule. See oli tore 
sõit — muljetekirev ja meel
dejääv: pressikonverentsid,
kohtumised endiste tipikatega, 
vastuvõtud, ekskursioonid. Saar 
ise ka tore — vaikne, rahu
lik, muheda ja sõbraliku päris- 
elanikkonnaga.

Heltermaa sadam võttis meid 
vastu lumelörtsi ja tuulega. 
Seda mõnusam oli veidi hiljem 
«Hiiu Kaluri» soojas mikro
bussis VISKOOSA poole vu- 
histada. Lumi peksis vastu esi
klaasi ja silm vajus k inni...

Viskoosas asub «Hiiu Kaluri» ; 
kalakonservitehas, mida kalu
rikolhoosi toiduainetetööstuse 
juhataja JÜRI PADU (TPI 
keemiateaduskonna lõpetaja 
1971. aastast) meile lahkelt 
näitas.

Valged kitlid selga, mütsike
sed pähe ja olemegi tursa sor- 
teerimis-puhastamis-fileerimis- 
tsehhis. Mõrkjas kalalõhn,.. 
kummipõlledes mehed saevad 
ketassaega turskadel päid ma
ha. Edasi liigub peata tursk 
mööda linittransportööri, läbib 
veel ühe sõlme ning kukub lõ
puks nülituna ja fileerituna 
kasti. Kiire ja korralik.

Edasi räimetsehh: lõhn vei
di meeldivam. Imetlust ärata
sid naised, kes üks-kaks-kolm 
räimel pea, saba ja sisikonna 
välja lasid. Teravmeelne oli ka 
räimede suuruse järgi sortee
rimise masin. '

Järgmises tsehhis oli lõhn 
veelgi meeldivam — see oli 
suitsutamistsehh. Kuid vaadata 
polnud midagi — maast laeni 
ahjud ja varraste puhastamise 
seade.

Siis nägime tsehhi, kus räi
med konservikarpi käsitsi pan
di, karbid suleti, sisu suurtes 
kateldes steriliseeriti ning lõ
puks valmistoodangulattu saa
deti. Maitsesime suitsuräime. 
Soojad, maksvad, ainult vähe 
magedavõitu.

Peale konservitehase on Vis
koosas veel «Hiiu Kaluri» ka
rastusjookide villimisliin ja 
lihatöötlemispunkt. Villitakse 
kohalikku mineraalvo t
(« KÄRDLA »!), limonaadi j а 
Sakust sisseveetavat toorõlut 
(siin järellaagerdus ja villimi
ne +  oma silt). Töödeldakse 
jahimeeste kütitud metsloomi 
ja elanikkonna koduloomi.

Ekskursioon Viskoosas lõppes 
puhketoas sooja põdraliha- 
vorsti ning külma mineraalvee 
ja kruusi õllega. Midagi maits
vamat oli tookord raske ette 
kujutada.

ТПТ KOLK

$  JÜRI PADU
VISKOOSAST. Ega nimed 

niisama ei teki. Eriti Hiiu
maal.
Enne II maailmasõda paikne
sid siin Taani kunstsiidi firma 
«FISKOSA» ettevõtted. Nii see 
Viskoosa tuligi. 1961. aastast on 
siin Hiiumaa Kalakombinaat. 
1975. aastast sai sellest kala
kombinaadist «Hiiu Kaluri» 
kalakonservitehas.

Seda rääkis Jüri Padu mei
le juba Viskoosest tagasiteel 
Kärdla poole. Veel rääkis (ta, 
et kolhoosil on toiduainete
tööstuse jaoks kaks baaslaeva, 
mis kohe vee peal teevad kõik 
vajalikud operatsioonid. TPI- 
ajast on mehele kõige rohkem 
meelde -jäänud «Kuljus». Meel
de ja hingegi, sest miks muidu 
Jüri Kärdlas hakkas rahva
tantsuringi juhendama. Jüri 
Padult saime ka (teada, et 
«Hiiu Kaluri» mehed on Angoo- 
las mitte ainul kala püüdmas, 
vaid ka õpetamas, kuidas seda 
teha.

Ja oi Imegi Kärdlas. Meid 
ootas «Hiiu Kaluri» juhatuse 
esimees.

Reede pärastlõunal võttis 
meid vastu «Hiiu Kaluri» ju 

hatuse esimees PEETER VÖHÜ. 
Mees, kel päevad ja tunnid üli
täpselt arvel, kuid kes juhtu
misi just siis oli Kärdlas ning 
meie küsimute vastu polnud 
tal ka midagi.

Endast, TPI-st ja kalurikol
hoosist rääkis Peeter Vohu nii:

« õppisin instituudis aastatel 
1963—69. Laeva jõuseadmete eri
alal. Eriala ei olnud just kõige 
populaarsem, kuid minu jaoks 
ainuvõimalik, sest see viis me
rele. õppetöö käis vene keeles. 
Sellestki on suur kasu edasises 
elus olnud. Mäletan, 1967. aas
tal oli meil suur praktikasõit 
TPI tähe all. Seilasime Vahe
meres, käisime ära Tuneesias, 
Marseille’i sadamast võtsime 
Poola jaoks peale põllurammu. 
Siis elasime ka mereavarii üle. 
Põrkasime kokku Poola sõja
laevaga. Kõik lõppes õnneli
kult eriti кгп öelda, et meie 
alus viidi remonti Taani, Ko- 
penhaagenisse ning meil õnnes
tus paar nädalat viibida maa
ilma võimsamas diiselmootoreid 
tootvas firmas. Nojah, siis tuli 
suunamine. Olen Hiiumaa 
mees ja loomulikult tahtsin ta
gasi tulla kodusaarele. Aga 
kohta polnud. No siis tollane 
komisjoni esimees Üksvärav 
ütles: «K u i üks nii väga tahab, 
las siis läheb.» Läksingi. 1. au
gustist 1969 sai minust tfMiu 
Kaluri»  töökoja meister. Olin 
tollal esimene kõrgharidusega 
spetsialist «H iiu Kaluris».

Praegu instituudis sellist eri
ala pole. Aga mulle tundub, et 
selle eriala kaotamine oli väle 
samm. Tegelik elu näitab, et 
vastavaid spetsialiste oleks vä
ga vaja. Ei pea ju olema konk
reetne eriala, vaid ütleme 
spetsialiseerumisega I I—
U I kursusel, igal juhul kindla 
suunitlusega noored mehed me
rele viia. Kasvõi automaatika
tel, kõige kaasaegsema tehnika 
tundjatel. Näiteks, oli meil siin 
võimalus muretseda endale uus 
laev, ülimoodne, automaatjuhti
misega, kuus miljonit maksis. 
Raha oleks veel leidnud, aga 
vot mehi pole kusagilt võtta. 
Loobusime. Ja üleüldse häid 
mehhanismide tundjaid võiks 
laevadel olla rohkem. Ja kust 
neid mujalt ikka saaks, kui 
mitte TPI-st. õppimise poole 
peal erialad lahku, et kuiva- 
maa ja mere jaoks. Arvan, et 
merele soovijaid leiduks küll.

Minu edasine ' teenistuskäik 
oli selline, et 1970. aastast sain 
peamehhaanikuks, 1972. aasta
1. jaanuarist töötasin peainse
nerina, 1978. aastast töötasin 
esimehe I asetäitjana ning ala
tes 1979. aastast olen juhatuse 
esimees. Meil on 1360 töötajat. 
Aasta rahaline käive on 15 m il
jonit, sellest puhastulu kolm 
miljonit.

Toodame põhiliselt Atlandi 
käia: stauriidi, sardiini, skumb- 
riaf. Sotsialismimaadesse jd  
Soome ekspordime konserve 
«Tallinna kilu», «Sprotid», 
« Räim tomatis». Vahepeal proo
visime uut toodet —  tuulehaua 
õlis. Tuli hea, kuid lõpliku 
hinna määramine võttis nii 
kaua aega, et enne lõppes kala 
otsa. Otsekokkulepe on Sveit- 
siga, kuhu saadame Peipsi ah
venat. Ise ostame sisse kindlas 
mõõdus (pikkus, raskus), nagu 
nad tahavad. Jugoslaavia saab 
meilt kuivatatud turska. Plaa
nis on Barentsi merest kre
vette tõmmata, need laevade 
peal kohe eriliselt külmutatud 
briketiks vormida ning turus
tada otse välissadamatesse. 
Probleemiks on konservikarbid. 
Neid ei jätku, ja pealegi neid

% PEETER VOHU

ei taheta. Parem oleks üht
teist panna vaakumpakendisse, 
kuid ega seegi pole nii lihtne.

Ise ehitame, kuid teadagi, 
ehitusjõudu jääb väheseks. 
Ehituses töötab 80 inimest, ehi
tusmahtu tuleb aastas miljoni 
ligi (pool sellest läheb kapitaal
remondiks). Oma elamukomp
leksi oleme Kärdlas ■ välja ehi
tanud, inimesed on korteritega 
(HEADE korteritega — toim. 
märkus) kindlustatud. Kuid eks 
pea ettepoole ka mõtlema. Nii 
ongi ehitusplaanideš üks 60 kor
teriga elumaja. Üles tahaks ehi
tada ka kolhoosi keskuse (eel
mise muutis tulekahju olema
tuks). Oma abi pole kunagi 
keelanud saarele ja Kärdlale, 
sest eks ole me kõik siin saarel 
ühe ja sama eest väljas. Palju 
tööd teeme kutsesuunitlusega. 
Kalurite ja meremeeste elu
kutse peab mere ümber olema 
ikka au sees. Seepärast oleme
gi võtnud enda juhendada me
remeeste ja kalameeste rin i 
gid. Neist meile uut kaadrit 
tulebki. Ja hiljem saadame 
õppima, kolhoosi stipendiaati- 
dena. Praegugi on meil 70—80 
stipendiaati.

Ei, Hiiumaad turistide maaks 
teha ei saa ega tohigi. Me ei 
ole Kanaari saared ega Kärd
la Las Paimas. Me ei oska tu
ristidega ringi käia ning juhtub 
see, et nemad hakkavad meid 
juhtima, mitte meie neid. Nii 
et seepärast las jääbki Hiiu 
saar mandrimehele vähe kau
geks ja kättesaamatuks. Ja kui 
tulete, siis külalislahked ole
me alati. Jah, Las Palmases 
olen ma olnud rohkem kui 
üks kord, alles hiljuti saabu
sin (päikesepruun nägugi seda 
tõestamas — toim. märkus) 
ning käivad meie meremehed- 
ki. Meie laevad käivad seal 
tehnohooldes. Tavaliselt 20 päe
va. Selle aja jooksul, formeeri
takse ümber ka meeskond: va
na sõidab lennukiga koju, uus 
lennukiga kodunt merele, Ko
halike võimudega on meil head, 
töised suhted, Näiteks, omal 
ajal käis Kanaari saarte ku
berner Tallinnaski. Tutvusta
sin talle linna ja Eestit, olime 
«Estonias» ooperietendusel.

Muidugi on nälja ka saanud. 
Las Palmases on väga palju, 
hindude poode. Aga iga endast 
lugupidav hindu peab oskama 
kõiki maailma, keeli. Noh, eks 
neil olnud algul tükk tegu, et 
mis keelt meie räägime. Ent 
siis said sõnad suhu. Oli pa
rasjagu krimpleeni-mood. Lä
hed poodi, tema näitab krimp- 
leenkanga peale ja küsib: « Mi
tu kilomeetrit?» Pärast veel:
« Palju tahad?», «Mida sülle?».

Meremeeste, kalurite ■ puudust 
meil pole.. Igaüks muidugi 
kaugsõitudele ei pääse, nõuded 
on kõrged, vastutus suur. Noh, 
eks inimesi ole igasuguseid, 
juhtub patuseid ka meremeeste 
hulka. Kuid pikka juttu meil 
nendega pole — maale ja kõik.

Mis veel? Sellest aastast hak
kas ilmuma oma ajaleht « Hiiu 
Kalur». Tuleb välja kord kuus. 
Kavas on asutada oma muu
seum. Selleks võtame tööle 
ajaloolase. Üht-teist on meil 
juba olemas, ka projekt on kin
nitatud ning viisaastaku lõpuks 
peab muuseum käiku minema.

Viisaastaku jooksul oleme 
stabiilselt tootnud. Piiravateks 
teguriteks on: tööjõuressursid, 
tooraine ja püügirajoonid.

Äramärkimist väärib vast 
see, et olime üleliiduliselt esi
mene kalurikolhoos, kes pälvis 
Tööpunalipu ordeni. See oli 
1975. aastal.

Töönädal näeb välja umbes 
selline, et esimene ja viimane 
päev olen Kärdlas, nädala kesk
mised päevad aga komandee
ringutes. Põhiliselt marsruudil 
Tallinn—Moskva—Leningrad — 
Kiiev. Peab pidevalt mängu 
sees olema, ennast kursis hoid
ma, eemalt jälgides võib hil
jaks jääda.

Tipikaid on meil tööl oma
jagu. Pool juhatuse koosseisust 
on tipi-kooli haridusega.

Tänastele tudengitele soovi
tan: kasutage maksimaalselt ära 
üliõpilasaeg, õppige ja leidke 
endale õppimise kõrvalt koht, 
kus saada täie aktiivsusega 
kaasa lüüa. Minul omal ajal 
oli selleks kohaks meeskoor.»



NOOR INIMENE TULI  
.MAAILMA PARANDAMA

'Niisugust fraasi võib kmüda 
' tihti, kuulis pressiklubigi Hiiu- 
tmaal.

Ja mind vaevabki probleem 
—  miks pahatihti muutub ees
kujuliku teadmistepagasiga, 
•enam-vähem korralike prakti
liste oskustega ning uutest 
ideedest pakatav kõrgkooli lõ
petaja mõne aastaga kaineks 
; praktikuks, kes toonasele noo- 
rusuljusele vaatab ehk iroo
nilise muigegagi?

MILLES ON ASI?
Kui ehitaja on sunnitud val

mistama vimpleid ja kalamees 
karastusjooke, siis saab selgeks, 
<et ainuüksi diferentsiaal võr-

TREV-is

. Laupäeval käis Hiiumaa 
‘TREV-is vilgas tööelu. Tehti 
;aastalõppu ette, et siis vähe 
rohkem puhata. TREV-i kon
torist leidsime noore vuntsi- 
id.ega mehe REIN VAHTRA,

'TPI lõpetanud 1982. aastal 
autoteede erialal. Praegu ame
tis abitootmisosakonna juhata
jana. Meie imestunud küsimu
se peale «Mis abitootmine 
.-saab olla TREV-il» imestas te
ma. «Ilma abitootmiseta ei saa 
!kuidagi,» ütles Rein Vahtra,.
•«peab ju ette valmistama kõik 
selle, mis maha läheb, see tä
hendab materjali (bituumen, 
paas, karjääridest toodu) valik 
ja. kvaliteedi kontroll.» Prae- 
.gu/qn TREV-is probleemiks see, 
*et tootmise maht peab tõusma, 
kuid pole korralikku tehnikat, 
.pole mehi (vanad jäävad pen
sile,; noori on juurde tulemas 
vähe).

Rein Vahtra on Hiiumaa 
mees ja loomulik oli tulek ta- 
,gasi, eriti kui sidemeid asutu
sega tugevdati praktikatega. 
Algul tuli ta tööle meistrina. 
Sai viis kuud ehtsat teedeehi
taja tunnet Kärdla—Heltermaa 
lõigul.

.TP I ajast on meelde jäänud 
tõgpegrupp, mitmed koos ette
võetud üritused. Või siis tege
mised üliõpilasklubis, kus ta 
neli aastat juhtis presidendina 
«Piko» klubi tegevust. (Jääme 
Reinule vastuse võlgu, kui ta 

/küsib, et mida «Piko» klubi 
praegu teeb.)

Rein Vahtra ütleb, et kool 
annab alused selleks, kuidas 
kokku viia teoreetilised tead
mised praktikaga. Edasi pead 
juba ise mees olema ja mitte 
■unustama, et õppida on vaja 
■alatti. Tema näiteks on juurde 
käinud õppimas tippjuhtide 
kaadrikursustel Tallinnas ning 
see on andnud väga palju 
juurde. Eelkõige juhtimispsüh
holoogiat. Algul, pärast kooli, 
•oli küll raske — mida sa noor 
mees juhid. Nüüd on enda
jaoks põhitõed selged: eesmärk 
"tuleb kollektiivile võimalikult 
hästi ära seletada, panna kõik 
• tööle ühe eesmärgi nimel, ja 
/kui karistada, siis täie rangu
sega (enne muidugi selgeks
teha süüdlased ja põhjused), 
nii et karistusel oleks mõte, ja 
ergutada tuleb ka (vahel pii
sab vaid õlalepatsutamisest) 
maksimaalselt.

Rein Vahtra, ELKNÜ Hiiu
maa Rajoonikomitee liige, leiab, 
•et ühiskondlik töö on just kõi
ge parem suhtlemisoskuse 
arendaja.

randi lahendamisoskus ja hea 
joonestaja käsi ei taga veel 
edu tootmisjuhi kohal.

Sel kohal pole noorel inime
sel enam aega teha illusioone; 
ta peab täitma plaani, looma 
võimalused, kindlustama tingi
mused, tagama edasinihkumi
se. TÖÖ TAHAB TEHA.

Kuid mida üldse vajab veri
värske spetsialist?

Hiidlaste arvates eelkõige 
kollektiivi toetust. Õpiaastatest 
läheb enim tarvis erialaaineid, 
nendeta tunneks end õige eba
kindlalt. Ka üldteoreetilisi 
distsipliine ei sarja endine ti- 
pikas maha, nähes neis võtit 
spetsiaalainete mõistmiseks, sa
muti mõtlemisvõime arendami
seks. Märgiti ka keelteoskuse

KEK-is

«Tipis tunti muret, kas ma 
ikka suunamisel võtan selle 
koha vastu. Ütlesin: olge rahu
likud, ainult sinna ma tahan
gi,» naeratas Hiiu KEK-i töö
dejuhataja MATI PALJAS
MAA, 1985. a. TP-eriala lõpe- 
i:anu. Töödejuhatajad HARRI 
TAMMSALU, ja UKU OJA 
(mõlemad 1985. a. EE-eriala 
lõpetanud) noogutasid: jah,
just siia. Kodusaarele.

Hiiu KEK-is on praegu 
i heksast töödejuhatajast kuus 
TP I haridusega. Kolm hiidlast 
veel instituudis õppimas. Kind
lad iagasitulejad.

Hiiu KEK on vabarügis 
väikseim. Töötajaid 260 ringis. 
Korraga käsil 5—6 objekti. Kä- 
sist-jalust ollakse seotud mere
transpordiga. Kõik ehituseks 
vajaminev tuleb sisse vedada. 
Isegi vundamendiplokid. Kui 
ei anta, ei saa ka ehitada. Või 
tuleb leida. Nagu Narva Ehi
tusmaterjalide Kombinaadiga 
vahel juhtub. Tead kindlalt, et 
õigus saada, lähed kohale, öel
dakse: ei saa, plaanikomitee
tõmbas maha. Kust nüüd võt
ta? Oma plaanidest nii lihtsalt 
maha ei tõmba. Meenub juh
tum, kui äkki saabus ootama
tult koorem plokke. Saarlased 
olla paar-kolm aastat tagasi 
tellinud, aga kui plokid kohale 
jõudsid, oli maja juba ammu 
valmis-

tähtsust. Siiski on tehnikakõrg- 
koolis paar tundi nädalas mõel
dud rohkem vist varasema sü
vendamiseks/ kui suisa uue 
omandamiseks. (Vene ’ keel on 
meeldiv erand — noormeestele 
piisab kahest aastast k ü ll...)

Väga tähtis noore spetsialisti 
sulamisel kollektiivi on SUHT
LEMISOSKUS. Hiiumaa mees
te arvates ei õpita seda mitte 
psühholoogiatundides. Suhtle
mise kooliks nimetati «K u l
just» ja teisi taidluskollektiive, 
huvialaklubisid, ehitusmalevat.

Jah, (tal pole kerge. Kuid te
ma kätes on TULEVIK.

JAKSU JA EDU!

JOEL KALPUS

Kärdlasse ehitatakse aastas 
2 elumaja. Hästi ehitatakse, 
sest tehakse ju omale, oma 
asutuse töötajatele. Südame
tunnistusega. Ja eks alati on 
soov HÄSTI teha, kuid palju 
sõltub sellest, KELLEGA teed. 
Tööjõust tuntakse puudust.
Veidi leevendavad olukorda
karpaatlased, kes hooajatöödel 
abiks käivad. EÜE-t nii väik
sel firmal pole kasulik tööle 
võtta.

HIIU KEK-il on abitootmi
ne. Vimpliitsehh. Välja kuju
nemas elektroonikatsehh.

Kõige tähtsamaks pidasid 
noored spetsialistid USAL
DUST. Et antakse kätte rasked 
ülesanded, ja kui hätta jäädki, 
antakse sõbralikus stiilis «kuu- 
le-sa-poiss-õpi-veel» abi.

«Aga kui ainult TP I vastsed 
lõpetajad ühte asutusse tööle 
lasta, tuleks kaos.» Vanemate 
nõu kulub vahel mitu korda 
päevas ära.

Kuigi — TPI-s õpiks veel 
paar aastat. Nüüd juba oskaks 
valida, millele rohkem tähele
panu pöörata, õppimise ajal 
oleks pidanud rohkem olema 
võimalusi tutvuda erinevate 
ehitusorganisatsioonide tööga. 
Sest ainult läbi praktika saab 
tõelise ettekujutuse töö oma
pärast, erialast, seal vajamine
vast. K u ig i. . .  kuidas ilma 
TPI-ta näiteks konstruktsioo
nide arvutamisega hakkama 
saada? Kõik on seotud. Kõrg- 
kooliaeg, töömured.

öötormist sai hahetav vaikusehommik. Majades 
puhkepäevane kodurahu.

Autosid ei näinud teedel üldse. Kärdla ärkas veel 
hiljem kui meie. Voldemar Panso on kirjutanud Hiiu
maast: «Miks sai ta mulle nii lähedaseks, imestan 
isegi. Ta pole m illegi poolest silmapaistev maa! — 
Võib-olla just sellepärast. Siin pole millestki pettu
da, sest siin pole millestki illusioone luua. Ainult 
et ta on väike ja siin on selgemini nähtav see, mil
lest me suurel maal või suures linnas mööda elame.»

Kahe päeva jooksul ei sa^gi kõike nii kaunilt ja 
sügavuti mõista. Selleks on vaja rohkem aega ja 
iseennastki. Hiidlastega kohtudes tundsime aga tõe
list heasoovlikkust ja tähelepanu.

Ja muidugi ILM I ja  IVO EINM AA, kelleta

Siin nad on: endised tipikad, meie lahked võõrustajad, 
endised pressiklubilased, praegused noored spetsialistid, kelle 
õlgadele kodusaar on lükanud paraja vastiUuse: juhtida 
leivatootmist, juhtida ühiskondlikku toitlustamist. IVO  ja 
ILM I, IL M I ja IVO. Nad saavad hakkama. Ja. see on pea
mine. Kuidas? — sellest kirjutavad nad vist ise kunagi.

see reis poleks nii tore ja asjalik olnud. A ITÄH ! 
Aga Tallinnas popilt kõlav ja tuttavatelt ohood! 
esilekutsuv «М д lähen Hiiumaale!» hääbus kuhugi. 
Kadus ta hiidlaste argitöödesse, rahulikku elurütmi 
ja bussist väljuva vanataadi muhedasse lausesse: 

« lad  aega, mul põle aega, ma lähen kuju.»
Koju läksime meiegi.

LIIKLUSAASTA 1985 MEIE VABARIIGIS

Möödunud, 1985: liiklusaastat ei või lugeda kogu meie 
vabariigi ulatuses halvaks. Vaatamata autode ja autojuh
tide arvu pidevale kasvamisele (eraautode arv ulatus juba 
164 tuhandeni, umbes 20 tuhande võrra suürenes juhtide 
arv) oli 1985. a. põhinäitajate osas (liiklusõnnetusi 1355, 
vigastatuid 1526 ja hukkunuid 191) viimaste aastate parim. 
Kahjuks pole meie liiklusolukord siiski veel selline nagu 
ta olla võiks ja olema peaks. Vaatamata tarvituselevõetud 
abinõudele pole liiklusõnnetuste vähenemise osas sellist 
murrangut, millise võimalikkusest annavad tunnistust ka 
arenenud automaade kogemused, veel saavutatud.

Küllalt suur on liikluseeskirjade rikkumises ja lüklus- 
õnnetusites eraautode osa (ca 56%). Ei saa aga jätta märki
mata, et eraautode koguarv on samuti suur, suurem kui 
riikliku oma. Ühe auto kohta tulnud liiklusõnnetuste, v i
gastuste ja hukkunute sagedus on eraautodel keskmiselt
1,5... 1,9 korda väiksem kui asutuseautodel. Oma osa on 
selles kindlasti eraautode suhteliselt väikesel äastaläbiäõi- 
dul. Selge on aga see, et liiklusõnnetuste vähendamisel 
vähemalt sama suureks reserviks on asutuseautod.

Liiklusõnnetustest on .kõige sagedasem 35% (hukku- 
nuist 36%) otsasõit jalakäijatele. Järgnevad autode kokku
põrked 29% (34%), ümberpaiskumised 15% (12%) ja  takis
tustele otsasõidud 9% (7%).

RAI- Valitsuse analüüs näitab, et valdav osa liiklusõnne
tustest on põhjustatud kas juhi poolt liikluseeskirju rikku
des või mittekorras autot kasutades. Ligikaudu sama suur 
(66%) on nende põhjuse osa -ka hukkunute arvus.

Väga palju muret põhjustavad ikka veel purjus juhid. 
Liiklusõnnetustest põhjustasid nad 1985. a. 17%. Kuna pur
jus juhtide poolt sooritatud liiklusõnnetused on valdavalt 
rasked, siis hukkunute arvus on purjus juhtide süü palju 
suurem — 28%. Ja se'daajal, kui juba pool aastat oleme 
kõige kõrgemal tasemel võidelnud- joomarlusega. Võrreldes 
eelmise aastaga purjus juhtide1 osa inimeste hukkumises 
isegi kasvas. Ilmselt pole paljud siiski aru saanud, et joob
nud olekus autorooli istumine oh üks joomarluse raske
maid nähte. Paraku kipub sageli olema nii, et muud joo
marlusega kaasnevad nähud saavad rangema hukkamõistu 
ja karistuse osaliseks kui purjus autojuhtimine. Ometi oh 
purjus autojuhtimine praktiliselt võrdne kuriteoga.

Teistest liiklusõnnetuste põhjustest on olulisemad:

♦  läbisõidu eesõiguse rikkumine 13% (7% hukkunuist)
♦  möödasõidu vead 11% (23%)
♦  kiiruse ületamine 4% (10%)
♦  jalakäijate teeületuskohad 2,2% (2%)
♦  jalakäijate sÜül 29% (30%)

Pange tähele, , et ka kiiruse ületamine ja möödasõidu- 
vead põhjustavad valdavalt väga raskeid liiklusõnnetusi.; — 
hukkunute arvus on nende osa üle 2 korra suurem kui 
lüklusõnnetustes üldse. Seetõttu on ka mõistetav RA I ran
gus kiiruseületajate suhtes ~  enamikul juhtudel karistuse 
maksimummäär.

Käesolevaks ajaks puuduvad veel konkreetsed andmed 
juhistaaži osast liiklusõnnetuste sageduses- ja raskuses* 
Tänuväärset tööd selles osas on alustanud Autotranspordi 
ja Maanteede Ministeeriumi öppekombinaat (T. Libiik), 
öppekombinaadi lõpetanute käekäigu analüüs näitas,, et nii 
liikluseeskirjade rikkumiste (LER) kui ka süüliste...liiklus
õnnetuste (Lõ ) sagedus on esimesel sõiduaastah ligi pool
teist korda suurem, kui teisel.

Taksojuhid Veoautojuhid Bussijuhid

esimene LER 81% 47% 18%
aasta L ö  64% 32% 25%
teine LER - 63% 43% 7%
aasta LÕ 43% 28% 19%

Pikema staaži mõju kohta kahjuks käesoleval ajal info 
puudub. Kuna liiklusõnnetused on enamuses mitte niivõrd 
sõiduvilumuste puudumise, kuivõrd liiklusolukorra analüüsi 
vilumuste (mis aga itekivad (tunduvalt aeglasemalt -kui 
sõiduoskus) puudumise tulemuseks, võib arvata, et sõidu-, 
ohutuse oluline paranemine algab alles mitmeaastase soidu- 
staaži korral. Statistika on näidanud, et kuni 5 aastase 
staažiga juhid põhjustavad kõigist liiklusõnnetustest ca 44%, 
mis on tunduvalt suurem kui sellise staažiga juhtide osa
kaal.

Liikluseeskirjade rikkumiste ja liiklusõnnetuste vähen
damine on väga tõsine ülesanne/ mille tähtsust ei või min
gil juhul alahinnata/ ülesande tähtsusest räägib kasvõi 
paari viimase aasta jooksul partei ja valitsuse'poolt välja
antud määruste ja juhendmaterjalide rohkus. 1983. aastast 
on pärit NSV Liidu Ülemnõukogu Presiidiumi seadlus 
administratiivvastutusest liikluseeskirjade rikkumise eest. 
Ettevõtete juhtkonnale on pandud vastutus liiklusolukorra 
eest ettevõttes. Mittekorras sõiduki, lubadeta juhtimise ja 
purjus olekus juhtimise võimaldamise eest võidakse trah
vida 30—100 rublase trahviga.

Ametiisikut võidakse karistada ka juhul, kui tema alluv 
töö ajal sõidab purjus olekus eraautoga või põhjustab 
purjus olekus inimohvritega liiklusõnnetuse.

Eeltoodud seadluse alusel võeti ENSV-s möödunud aas
tal vastutusele ligi 400 ametiisikut purjus juhi rooli taha 
lubamise eest. Samuti tehti üle 59 korra ettepanek ameti
auto limiidi üleandmise kohta teisele asutusele. RA I Valit
suse poolt on juurutatud kõikide asutuste kohta liiklusees
kirjade rikkumiste registreerimise , kaardid, mille alusel 
kontrollitakse asutuste liiklustööd. ’

ENSV MN Liikluskomisjoni ja rea teiste keskasutuste 
korraldusel peeti möödunud aasta detsembris vabariiklik 
seminarnõupidamine liiklusohutuse . parandamise ja auto
juhtide ettevalmistamise küsimuses. Muuhulgas tehti ka 
ettepanek («Autom») viia analoogselt jalakäijate .Õppustele: 
kohustuslikus korras läbi ka autojuhtide liiklusõppuaed. 
V. Soo poolt esitatud andmeis jätab autojuhtide hulgas 
liikluseeskirjade tundmine tõsiselt soovida. Ligikaudu 3000 
juhist, kes mingite liiklusreeglite rikkumise korral peavad 
sooritama liikluse kerduseksami, suudab vaevalt veerand 
sooritada selle esimesel katsel.

Eeltoodust järeldub, et kui ei tule olulist paranemist suh
tumises liikluseeskirjadesse, võib oodata mitmesuguseid 
täiendavaid meetmeid, 

õnnelikku liiklusaastat!

■ a-itv-SHDIto/kT,,' •..: 
TFI liikluskomisjonist



KUIDAS MAJANDUS- 
, TEADUSKOND 

KOPLISSE «RAAMATU
KOGU LUGEM ISSAALI 

SAI

Kui teaduskond 1968. a. 
Toompealt «alla tuli» ja Kop
lisse kolis, arenes elu varase
maga võrreldes lahedamalt. 
Pandi, paigale kateedrid, ja 
laborid, ruumi näis jätkuvat 
majandusteaduskonna . sihipära
seks väljaarendamiseks, spet
sialiseeritud auditooriumide 
moodustamiseks jms, Enne tu
li siiski lahendada pakilisem 
vajadus, rajada Kopli hoones
se raamatukogu filiaal. Tege
mist oli ju TPI üliõpilaste ja 
õppejõudude arvult suurima, 
täiesti omanäolise teaduskon
naga, kelle õppe- ja teadustöö 
vajas spetsiaalliteratuuri • ja aja
kirju. See kõik oli nüüd kau
gele jäänud, Mustamäe ja Laia 
tänava kogudesse.

Kui selle sooviga välja tul
di, tehti Instituudi Nõukogus 
ka jaatav otsust kuid paraku 
tekkis tõrge kui otsust realisee
rima hakati: Kopli maja ruu- 
milahedus oli vahepeal muu

tunud ruumikitsikuseks. Eks 
Mustamäel olid projekti järg
sed auditooriumid kohandatud 
muuks otstarbeks, ja mis ruum 
Koplis vähegi mõõdu välja an
dis, arvati TPI üldisesse audi- 
tooriurrrifondi ja kasutati loen
guteks viimaseni.

Raamatukogule-lugemissaa- 
lile selles majas lihtsalt paika 
polnud ja arvati, et kas seda 
ikka tõesti vaja? Tuli mitme
kordselt veenda, põhjendada ja 
kui saadi tugev toetus ' TPI 
teadusliku raamatukogu direk
torilt sm. K. Kikaselt jõuti 
niikaugele, et õppeprorektor 
koos õppeosakonna ülemaga 
vaatasid-lugesid VI õppekorpu
se (mida mõnikord ka Majan
dusteaduskonna hooneks nime
tati) ruumid veelkord üle. hing 
leidsid võimalikuks IV korrusel 
kaks kitsukest, vaevalt ЛЦ rüh
ma auditooriumi, kuhu. kesk- 
küttesoojus vaid vaevu ulatus, 
majandusteaduskonnäle eralda
da. Kuid ■ tingimusel,-' et tea
duskond raamatukoguhoidja 
oma töötajate hulgast leiaks. 
Instituudil selleks • 'lisajõudu 
anda polnud. Tuli leppida. 
Majandusmatemaatika katee
der aitas vähemalt 'esialgu hä
dast välia.

Niisiis 15 aastat tagasi, otse 
kevadsemestri alguses TPI 
raamatukogu filiaal VI õppe
korpuses avatigi. Esialgu kõik 
päris libedalt ei läinud. Raa
matukoguhoidja pidi paralleel
selt täitma laborandi ülesan
deid kateedris,. sellest siis lu- 
gemishuviliste sagedane paha
meel, kui uks hoopis suletud 
või vaid mõneks tunniks ja 
vaid mõnel nädalapäeval ava
tud. Esialgu polnud lugejale 
ka palju pakkuda — ajalehte
de ja ajakirjade loetelu päris, 
tagasihoidlik, ' erialakirjandu
sest rääkimata.

Ajapikku olud ja arusaami
sed . muutusid. Raamatukogu 
toodi. II korrusele, n.ö. rahva 
hulka, kogud täienesid, ruumid 
muutusid' lugejaterikkaks. Raa
matukogu on antud vilunud, 
tänuväärt vastutulelike, alati 
abivalmis hoidjate Erna Toom- 
arü ja Silvia Kabi hoolde, kes 
on ära teeninud üliõpilaste, 
õppejõudude ja teaduskonna 
kõigi töötajate tänu ning lu
gupidamise vapra vastupidav 
mise .." eest hooletusse jäetud 
majas/ kus kõik algas 50 aas
tat tagasi.

JUHAN TOOMASFOEG

MAJANDUS
TEAD USKO NNA 
RAAMATUKOGU 

HOOLED JA MURED

1. veebruaril möödus 15 aas
tat majandusteaduskonna raa
matukogu . taasloomisest,*

* Varasema tegevusperioodi, 
mille alguseks loetakse 1941. 
aastat, -katkestas Suur Isa
maasõda. ‘ Sõjajärgsetel aas
tatel ... asus majandusteadus
konna raamatukogu Toom
peal, Kohtu tänaval. 1950. a. 
tuli raamatukogu ruumipuu
duse tõttu likvideerida. Fond 
liideti peakoguga.

1971. aastal, kui majandus
teaduskonna tolleaegse dekaa
ni Juhan Toomaspoja Initsia
tiivil ruumid leiti ja raamatu
kogu avati, oli külastajaile 
pakkuda kohalkasutuseks ligi
kaudu tuhat raamatut, 7 aja
lehte ja 35 ajakirja. Praegu on 
kogus; ligi viis tuhat raamatut. 
20 ajalehte ja 182 ajakirja, vii
mastest 35 mikrofiššidel. Need 
arvud jäävad piiriks: edasine
kasv pole praegustes tingimus
tes võimalik. 4 

Mida pakub lugejatele Kopli 
kogu? Erjalast õppe-, teatme- 
ja teaduskirjandust. Erialast 
perioodikate Ajalehti ja pildi
ajakirju loengute vaheaegadel 
sirvimiseks'. Materjale kursuse
tööde jä referaatide koostami
seks. Ajakirju, mida tehnika- 
tudeng saab kasutada vene
keelse lektüürina erialase ter
minoloogia omandamiseks. In

formatsiooni TPI raamatuklu
bi ettevõtmistest, pääsmeid
klubi üritustele.1 Polegi ju "vä
he küllalt väikese kogu puhul?

Aastate jooksul nähtüt-küul- 
dut meenutades võib öelda, et 
meie lugejad on viisakad, ke
nad noormfehed-neiud. Nii iga
päevased külastajad ’ kui" teis
tegi teaduskondade tudengid, 
kes Koplis loengutel käies raa
matukokku sisse astuvad. Eriti 
meeldivad raamatukoguhoid
jale need lugejad, kes usalda
vad kirjanduse leidmiseks nõu 
küsida. Me ju teame-tunneme 
oma kogu päris põhjalikult ja 
oskame tavaliselt ikka Õige 
raamatu leida, - ka siis, kui soo
vi eriti täpselt ei sõnastatu. 
Iseseisvalt oleks lugejal: vist 
võimatu leida näiteks «Goethe 
programmi kriitikat»...

Tõrvatilgaks teiste seftsi, .on 
aga need lugejad, kes ajakirja
de üksiknumbreid küsimata 
kaasa võtavad. Lähed riiulilt 
otsima ja leiad eest tühja ko
ha. Teinekord on ehk puudu
nud julgus oma soovi esitada, 
kuid valdavalt ön tegemist 
hoolimatusega teiste lugejate 
suhtes, vastutustundetu suhtu
misega ühisvarasse.

Mis on nii lugeja kui raa
matukoguhoidja -suurimaks mu
reks? Toatemperatuur külme
matel aastaaegadel, mis oh 
hommikuti keskmiselt ±8  kraa.- 
di. Suurem osa külastajaist ei 
talu sääraseid lugemistingimu- 
si. Ka käesoleval talvel tuleb 
istuda mantlis, sellele vaata
mata, et 1985. aasta 13. mai 
«Ohtulehes» kirjutati: «Kalini
ni 101 peab saama käesoleva

aasta lõpuks uue elektri- . ja 
keskküttesüsteemi». Süsteemist 
«töötavad» paraku ainult no
vembrikuus põrandasse ja lak
ke. puuritud augud,. kust tu
dengid viimase loengu auks 
krohvitükke1 alla . veeretavad. 
Nii juhtubki, et enamasti vaa
datakse vaid Ukse vahelt sisse, 
öeldakse pettunult: «Oi, kui
külm!» — ja pannakse uks jäl
le kinni. Lugemismaterjal aga 
jääb ootama soojemaid aegu. 
Kui need ükskord saabuvad, 
on tegemist, et kohaltöötada 
soovijaid ära mahutada. Ma
jandusteaduskonnas on tuden
geid SOO, raamatukogus aga 
üldse kokku ainult 56 m2 põ
randapinda. Seepärast loodame 
tulevikult soojemaid, suuremaid 
ja ehk isegi hubasemalt, ja 
kaasaegsemalt sisustatud ruu
me, Unistame erakordsemaistki 
asjadest. Kas tuleb kunagi aeg, 
kui lugeja saab teda huvita
vast leheküljest mõne minuti 
jooksul koopia? Kas võtab 
raamatukogutädi vastu ka pä
ris väikesi lugejaid, kes seni
kaua end pildiraamatutega lõ
bustavad, kupi < /emad-isad 
sessi-askeldustes sebivad? Kas 
on raarhatukogul kunagi' . või
malik sääda lugejale: ka suht- 
lemispaigaks, kuis nähtu-kuul- 
du-loetu üle mõtteid vaheta
da? Praegu peab selleks mine
ma kõledasse koridori. Muutub 
raamatukogu kohaks, kus Leh
te Hainsalu sõnadega öeldult 
muudetakse suhtumisi, ärata
takse vajadusi, luuakse kul- 
tuuri janu?

SILVIA KABI

MÕTISKLUSI 
OMA RAAMATUKOGUST

Mistahes kõrgkooli■ pedagoo
gilist ja teaduslikku taset võib 
kõige lihtsamini hinnata raa
matukogu järgi. ' Tasub ' pisut 
liikuda lugemissaalides, et na
ha, kes mida loeb ja kuidas 
loeb. Olen käinud mitme kõrg
kooli raamatukogude filiaali
des. Huvitav, et- just filiaali
des on mul kujunenud südam
likud kontaktid raamatukogu
töötajatega. Algul ma ei pöö
ranud sellele tähelepanu, kuid 
hiljem mõistsin, et filiaalide 
töötajate käitumise suures osas 
määrab nende ajutine eralda
tus raamatukogu põhikollektii- 
vist. Viibida raamatute keskel 
ja mitte mõtiskleda nendest 
on võimatu. Kellegagi on vaja 
neid mõtteid vahetada. Ühega 
õnnestub mõttevahetus • ühes 
suunas, teisega vesteldes tuleb 
valida hoopis teine suund. Ma
jand usteaduskonna jraamatu- 
kogu töötajad 1 oskavad igaühe 
jaoks leida suhtlemisvõime. .

Kord ulatas Silvia Käbi mul
le .välisbibliograafi.a, kus oli pu
nasega alla kriipsutatud minuf 
hobi — ■ kirjandus. Kust tema 
küll seda teada võis? Raama
tukogutöötaja oskab inimestes 
märgata seda, mida teised . ei 
näe. Ei'olnud, mul pealehakka
mist RVL-st teUimisega, See 
tehti ära minu eest. Raamatud, 
olid väga huvitavad.,

. Mida. tehakse Kopli raama
tukogus?Vahetevahel ilmub 
raamatukogu uksele j 1 silp 
«Loeng»1. Seda peab . Daisy - Eek. 
Taolisel, juhul■ teen : ma ikka 
asja, raamatukogusse. Ega1 mul 
midagi va j a olegi: ■ \ Tahan : kä
ise targemaks saada raamatu
kogunduse küsimustes. - Minu ' 
õpinguaastatel niisugust: asja'-ei 
õpetatud.

Uudiskirjanduse .vitriini • va -' 
hetatakse reeglipäraselt, Välik- 
on- väga oskuslik.- - Ikka see, 
mis pakub -suuremat huvi, ön 
pandud esiplaanile:

Väga suurt heakskiitu ön 
leidnud kir janduse - . toomine 
otse kateedrisse. Meie kateedri 
jaoks tegi Erna Toõmaru vä
ga huvitava valiku teenindus- 
alasest kirjandusest. Siin oli 
raamatuid, ametlikke määrusi, 
ajakirju .. ja ajalehti. Ise v,me 
poleks' kunagi sellises plaanis 
materjali juurde jõudnud'.

Kes külastavad Kopli raama
tukogu? õppejõududest ena
masti need, kelle ' loengute põ
hiosa Kopli majas möödub. 
Eriti rõõmustab üliõpilaste 
aktiivsus kirjanduse otsimisel. 
Mustamäe kateedrite õppejõud 
loevad siin ikka sobivat luge
misvara loenguvaheaegadeks. 
Dotsendid Klara Hallik ja Gab
riel Hazak aga on valinud õp
pejõudude ruumi oma, huvita
vate esinemiste ettevalmista
mise kohaks. Siin on ju kõik 
poliitiline kirjandus kättesaa
dav. Seda. kirjandust tajigks 
soovitada ka Koplis asuvatele 
teiste teaduskondade kateedri
te Õppejõududele...^: Sööklasse 
minnakse iga päev..,Mõnel päe
val võiks viivuks kä raamatu
kogusse astuda.

Vaimuelu vallas on ikka nii, 
et tegevus ei ole koormaks, 
vaid rõõmuks..

PEETER LAGEDA

ENDEL TOPNIK — 50

17. - veebruaril , sai dotsent. 
Endel'Topnik 50 aastaseks. Ta 
lõpetas Tallinna Pedagoogilise ? 
Instituudi 1961.. aastal jä töö
tab TPI ieoreetilise mehaanika, 
kateedris:': /19б2;ф/а; :;,okiopijt|st. 
E. Topnik op, paljude õppeva
hendite autor, tema loengud 
paistavad silma . . teadusliku 
ranguse poolest. On teaduskon
na .metoodikakomisjoni liige jä. 
võta$£:r:äwPi'všgltyosa ühiskond
likust:' elust.

Juubilari õnnitleb teoreetili
se mehaanika kateeder, soovib 
tüg#^Ä^Vis(£? ja /jõudu 
pidi.seks tööks.

5, veebruaril . tähistas oma 
60. juubelit .füüsika kateedri 
dotsent, tehnikakandidaat Enn 
Timma.

Enn Timma töötab TPI füü
sika kateedris 1964. aastast* 
algul’ vanemõpetajana, sama. 
aasta sügisest aga dotsendina. 
Dotsent Timma on tuntüd hea 
lektorina. Ta on üks kateedri 
teadustöö põhisuuna — pool
juhtide füüsika — alustajatest 
kateedris. Juba rida aastaid on 
dotsent Timma instituudi õppe
jõudude esimaletaja.

Sqovime juubilarile palju 
õnne. ja jõudu!

Kolleegid füüsika kateedrist

MÄLUM ÄNGULE!

Ei saa Salata, et viimasel 
ajal on telesari «Kes keda?» 
muutunud kõigile tipikatele 
teatud huviobjektiks. Sel hoo
ajal on meie võistkond esine
nud küllaltki väljapaistvalt. 
Pole ju tavaline, et kolm tu
dengit (Ühes saates ka kaks) 
saavutavad rohkem punkte, kui 
mõne asutuse neli elutarka 
mälumängürit. Kõrgkoolide ar
vestuses aga. pole meie poistel 
üldse vastast. Nii on see kõik

praegu, aga... Kevadel lõpeta
vad instituudi Indrek Salis, 
Toomas Vabamäe ja Tarmo 
Tilsen. Mis saab edasi? On 
vaja välja selgitada need, kes 
tuleval aastal meie mälumän
gu mainet kõrgel hoiaksid. Eel
misel semestril läbiviidud auto- 
maatikateaduskonna mälumän
gu järel kutsuti võistkonda 
Priit Pärg ja Andres Pihel, 
Seni on nad usaldust õigusta
nud. .

Eesmärgiga populariseerida 
mälumängu ja leida vääriline

vahetus praegusele esindus- 
võistkonnale kuulutab auto- 
maatikateaduskond välja INS
TITUUDI.;: 50. AASTAPÄEVA
LE p ü h e n d a t u d  / '/m ä l u -
MÄNGUSARJA. Sari koosneb 
kolmest voorust, vastavalt veeb
ruaris, märtsis ja aprillis. Osa 
võtma ootame 3-liikmelisi 
võistkondi. Igas voorus esitab 
esindusvõidfkonna liikmetest 
koosnev žürii 20 küsimusL Män
gureeglid on laenatud tele
ekraanilt. (Oige vastus 2 punk
ti, poolik vastus 1 punkt, igale

küsimusele mõtlemisaega 1 mi
nut jne,). Teemad on telemän
gust mõnevõrra erinevad ja 
nende osakaalu määrab žürii. 
Tähtsal kohal on muidugi kü
simused, oma instituudist. 
Muusikaküsimused esitatakse 
helinäidete taustal.

Iga vooru paremaid peame 
meeles väärtraamatutega. Liites 
aga võistkondade kolme vooru 
punktisummad, selgitame üld
võitja, keda ootab preemiareis 
vennasvabariigi RSP-le. П ja

Ш  koha omanikke autasusta
takse hinnaliste kingitustega.

MÄLUMÄNGUS ARJ A .ESI
MENE VOOR/ON 25. VEEB
RUARIL KELL 18.00 ÜLIÖPI- 
LASKLUBIS. Peale võistlejate 
on oodatud ka ergutajad, 
pärast mäluraginat on võimalik 
jalga keerutada.

AARE VAALMA, 
L-teaduskonna komsomoli

sekretär
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